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1. Verantwoording van de inhoudsopgave in de drie documenten 

 

De inhoudsopgave hebben wij volgens de normeringen zoals die zijn aangegeven uitgewerkt 

in de opleidingsgids: ‘Hoe kan ik je raken?’. In de andere twee documenten hebben wij ook 

nog korte inhoudsopgaven toegevoegd voor het gemak van de lezer. 
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Noot van de schrijver:  

In dit document houden wij de structuur en volgorde aan zoals dat is opgesteld in het format 

van de Christelijke Hogeschool Ede. De opbouw van het document is daardoor niet altijd even 

logisch voor de lezer, maar wij willen wel deze structuur aanhouden, omdat dit document 

voornamelijk voor de CHE opgesteld zal worden. 

3. Samenvatting  
 

In dit document leggen wij, Edo van de Kraats en Jaap Jansen, verantwoording af voor de 

door ons ontworpen opleidingsgids en het themadocument. Beide producten hebben wij op 

verzoek van de oprichters van Stichting Chu Shin, Jan Geijteman en Wim Keyl, ontworpen 

voor verdere professionalisering van de Stichting.  Het hoofddoel van de producten is om 

nieuw op te leiden assistent-trainers handvatten te geven van de werkwijze die Chu Shin 

hanteert en zo uniek maakt. Ook omvat de opleidingsgids een gedeelte theorie die de kennis 

moet vergroten van nieuwe medewerkers. Daarnaast leggen we verantwoording af, voor de 

door de opleiding (deeltijd: Sociaal Pedagogische Hulpverlening) gestelde criteria  die 

aansluiten bij een scriptie op Hbo-niveau. 

Op verzoek van Stichting Chu Shin hebben wij onderzoek gedaan naar de unieke werkwijze 

en de daarbij behorende methodiek(en) die toegepast worden binnen de behandeling van 

Stichting Chu Shin. De onderwerpen die aanbod komen zijn: budo, trauma en dubbelspoor. 

Vervolgens zijn we met de resultaten vanuit het onderzoek aan de slag gegaan met het 

ontwerpen en implementeren van een opleidingsgids voor nieuw op te leiden assistent-

trainers. 

Het doel van de opleidingsgids is om studenten kennis te laten nemen van het ontstaan van 

de unieke werkwijze van de Stichting Chu Shin. Daarnaast is het in het kader van 

professionalisering ook een wens geweest van de oprichters Jan Geijteman en Wim Keyl om 

de werkwijze van de Stichting vast te leggen in een product/document. 

Met behulp van de opleidinggids en het themadocument is het de wens van de oprichters 

om studenten toe te rusten met de kennis die nodig is om te werken met de behandelwijze 

van Stichting Chu Shin.  

Het doel van de lesthema’s is om de praktijk iedere keer te koppelen aan de theorie, en 

tegelijkertijd aan de ontwikkeling van de trainer. Door het schrijven van de thema’s zal de 

schrijver iedere keer moeten nadenken over het thema. Hij zal zich in de stof moeten 

verdiepen, en ondertussen ook nadenken over zijn eigen betrekkingen tot het thema. 

Daarnaast is het voor Stichting Chu Shin een inzichtelijk proces, en sluit de methode aan bij 
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de werkwijze van Stichting Chu Shin, omdat de trainer de thema’s ook in de praktijk zal 

moeten uitvoeren, en met de lessen moeten meedraaien als trainer. 

Door middel van afgenomen interviews met de huidige medewerkers en een aantal 

professionals van buiten de Stichting zijn we gekomen tot ons product, de opleidingsgids: 

‘Hoe kan ik je raken?’. 

Het document met de lesthema’s is uitgewerkt door Edo van de Kraats, dit met de hulp van 

Robin van Soolingen, trainer binnen de Stichting. 

Door middel van literatuuronderzoek hebben we ons product theoretisch onderbouwd en 

verantwoord. 

Voor de resultaten, conclusies en aanbevelingen verwijzen we u graag naar hoofdstuk 6 in 

de opleidingsgids en het themadocument zelf. 
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4. Voorwoord   
 

Voor een uitgebreide versie van het voorwoord verwijzen wij u graag naar het voorwoord in 

de opleidingsgids zelf. In hoofdstuk 1 van de opleidingsgids wordt verwezen naar de 

verantwoording van ons onderzoek. Dit hebben we gedaan door de hoofdvraag en de 

deelvragen te beantwoorden. 

5. Inleiding/ achtergronden van het project   
 

-Wat is er aan de hand?  

In de opleidingsgids wordt dit uitgebreid beschreven in hoofdstuk 1.1. 

-Wie zijn de betrokkenen, wat willen ze bereiken en waarom?                                                                                                                                                                                                                                                                                                      

                                                                                                                                                                     

De betrokkenen zijn Jan Geijteman en Wim Keyl, oprichters van Stichting Chu Shin.                                                                                                                                                             

Stichting Chu Shin bevindt zich in een fase waarin zij vergaand aan het professionaliseren is: 

een aandachtspunt daarbij is dat het unieke karakter en de manier van werken niet verloren 

mogen gaan. Binnen deze professionalisering past ook het beschrijven van de methodiek en 

het op papier vastleggen van de kennis en ervaringen die Jan en Wim hebben opgedaan. Er 

is een steeds grotere groep cliënten die binnen de reguliere hulpverlening niet geholpen kan 

worden. Stichting Chu Shin wil graag deze hulp verlenen, maar daarvoor moeten zij groeien. 

Kwalitatieve groei kan echter alleen plaats vinden door middel van de juiste opleiding van 

trainers binnen Stichting Chu Shin. Door in dit afstudeerproduct de kennis, methodiek en de 

manier van werken van Chu Shin vast te leggen in een opleidingsgids en themadocument 

kunnen studenten voor de Psychofysieke Training Agressie en Weerbaarheid opgeleid 

worden, waardoor het aanbod kwalitatief kan meegroeien met de vraag. Daarnaast is het 

belangrijk dat de unieke kennis en ervaring die Jan Geijteman en Wim Keyl opgedaan 

hebben niet verloren gaat, maar kan worden overgedragen. 
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- De probleemstelling  

Voor een uitgebreide verantwoording van de probleemstelling verwijzen we u graag naar  

hoofdstuk 1  in de opleidingsgids. 

Hieronder worden nog even voor de duidelijkheid de hoofd en deelvragen benoemd. 

 

-Beschrijf de probleemstelling helder en eenduidig  

 

De hoofdvraag die we gesteld hebben voor ons onderzoek/product is:  

- Hoe geven we vorm aan een flexibele maar tegelijkertijd beschreven en meetbare   

opleiding tot Psychofysieke Trainer Agressie en Weerbaarheid bij Stichting Chu Shin? 

Daaraan hebben we de volgende deelvragen gekoppeld: 

- Hoe wordt budo binnen Stichting Chu Shin ingezet? 

- Wat is de visie van Stichting Chu Shin op trauma? 

- Wat is de relatie tussen budo en trauma? 

- Wat is dubbelspoor, en hoe is dit gerelateerd aan de Stichting en deze opleiding? 

-Welke facetten van het probleemgebied zullen worden bestudeerd? En hoe willen je dit 

gaan doen?  

Zoals al eerder is aangegeven bij de probleemstelling was het nodig om de werkwijze en 

methodiek van Chu Shin vast te leggen in een opleidingsgids en themadocument. Onze focus 

hierbij was het bestuderen van de unieke samenwerking tussen Jan Geijteman en Wim Keyl, 

het zogenaamde dubbelspoor (parallelle proces). Om de opleidingsgids te onderbouwen met 

theorie hebben we onderzoek gedaan naar de ‘drie pijlers’ van de Stichting. Deze drie pijlers 

zijn: Terruwe, Yalom en Pesso. Voor de uitwerking van deze ‘drie pijlers’ verwijzen we u graag 

naar hoofdstuk 2 in de opleidingsgids. Daarnaast hebben we de relatie tussen budo en 

traumaverwerking onderzocht. Om aan de benodigde informatie te komen voor onze 

opleidingsgids hebben we gebruik gemaakt van het afnemen van interviews, 

literatuuronderzoek, documentaires en het volgen van trainingen.  

-Wat zijn jullie verwachtingen m.b.t. de uitkomst van het project.                                                                                                                                                                                      

We verwachten met ons product, de opleidingsgids en het themadocument, de werkwijze 

van Stichting Chu Shin in kaart te brengen en vast te leggen in een waardevol en praktisch 

bruikbaar document.  
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- Relevantie  

 

-Waarom is het belangrijk dat er (opnieuw) onderzoek naar gedaan wordt?  

In hoofdstuk 1 van de opleidingsgids verklaren Jan Geijteman en Wim Keyl uitgebreid 

waarom hun unieke werkwijze vast gelegd moet worden in een opleidingsgids en 

themadocument. Jan en Wim geven te kennen een manier van werken te hebben 

ontwikkeld waarbij zij zich richten op, zoals zij dit noemen: “het binnenkomen bij jongeren.” 

Dit “binnenkomen bij de jongere” gebeurt voor een groot deel door middel van een 

Psychofysieke Training Weerbaarheid en Agressie. Deze manier van werken is echter 

omstreden omdat zij gebruik maken van budo als middel tot verandering. Het werken met 

deze training is daarom ook al vaak het onderwerp geweest van onderzoeken en scripties, 

waarbij de effectiviteit van deze training onderzocht en meetbaar werd gemaakt. Daarom 

zouden de directeuren nu graag hun werk methodisch onderzocht en onderbouwd willen 

zien. Met methodiek wordt hier gedoeld op het feit dat tijdens hun manier van werken altijd 

het fysieke proces en het psychologische proces in elkaar overlopen,  binnen de Stichting is 

dit beter bekend als dubbelspoor.   

- De doelstelling van het project  

-Wat willen jullie bereiken met het product? Waarom is dit onderzoek gedaan? 

 Wat we willen bereiken met de opleidingsgids en het themadocument is dat de unieke 

werkwijze en methodiek van Chu Shin in staat is om studenten van de Psychofysieke Training 

Weerbaarheid en Agressie op te leiden tot assistent trainers.  Naast de informatie die de 

opleidingsgids bevat over het ontstaan van de Stichting, de drie pijlers (Terruwe, Yalom en 

Pesso), de visie op budo, trauma en dubbelspoor beschrijft het themadocument de 

belangrijkste lesthema’s die toegepast kunnen worden in de budotrainingen. Ook geven de 

opleidingsgids en het themadocument de benodigde handvatten en theorie die nodig zijn 

voor de opleiding tot trainer Psychofysieke Training Weerbaarheid en Agressie. In het 

themadocument zijn een 20 tal thema’s kort beschreven, maar is er ruimte voor de 

(assistent)trainers bij Chu Shin om de opleiding op maat te maken voor de leerling. Door 

middel van het schrijven van thema’s wordt de leerling opgeleid, maar omdat de tijdsduur 

en de volgorde van de thema’s niet vastliggen, kan er op maat opgeleid worden. Het 

meetbare element is terug te vinden in de beschreven competenties waaraan een 

toekomstig trainer moet voldoen en de daarbij behorende beoordelingsformulieren (zie 

opleidingsgids zelf). 

De reden voor ons onderzoek is dat Jan Geijteman en Wim Keyl ons de vraag hebben 

voorgelegd een opleidingsgids te schrijven, en of wij hun dubbelspoor methodisch willen 

beschrijven, met daaraan gekoppeld het budo en de visie op trauma en de verwerking 

daarvan. Door in dit afstudeerproduct de kennis, methodiek en de manier van werken van 
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Stichting Chu Shin vast te leggen in een opleidingsgids en een themadocument, kunnen 

assistent-trainers voor de Psychofysieke Training Weerbaarheid en Agressie opgeleid 

worden, waardoor het aanbod kwalitatief kan meegroeien met de vraag naar behandeling. 

Daarnaast is het belangrijk dat de unieke kennis en ervaring die Jan Geijteman en Wim Keyl 

opgedaan hebben niet verloren gaat, maar kan worden overgedragen. 
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6. Methode  
 

-Voor welke methode is gekozen? 

Wij hebben ervoor gekozen om eerst in gesprek te gaan met Jan Geijteman en Wim Keyl zelf. 

Wat willen zij graag dat we onderzoeken? En wat we uiteindelijk doen met de bevindingen 

die het onderzoek heeft opgeleverd? Met de bevindingen uit ons onderzoek hebben we de 

opleidingsgids vorm kunnen geven en theoretisch weten te onderbouwen. 

Hierbij hebben we gebruik gemaakt van interviews, literatuur onderzoek, internet, 

observatie en deelname aan de budolessen en het bekijken van documentaires. 

Voor het schrijven van de lesthema’s in het themadocument hebben we gesprekken gevoerd 

met trainer Robin van Soolingen. Hij heeft ons advies gegeven hoe thema’s vorm gegeven 

kunnen worden en uitgewerkt dienen te worden. 

 

Waarom is voor deze werkwijze gekozen?  

Bovenstaande methodes bleken namelijk het meest effectief te zijn. De onderwerpen budo 

en trauma konden we naast het afnemen van interviews ook onderzoeken vanuit de 

literatuur. Bij het thema dubbelspoor (parallelprocessen) was er echter weinig literatuur 

beschikbaar en hebben we veelal de informatie verwerkt vanuit de interviews.  

De gemiddelde leeftijd van de geïnterviewden ligt tussen de 35 en 45 jaar. 

De jongste deelnemer is 22 jaar en de oudste 67 jaar. 

De personen die we geïnterviewd hebben staan vermeld in hoofdstuk 1.5 van de 

opleidingsgids.  

Overzicht meetinstrumenten  

Als meetinstrument hebben we gebruikt gemaakt van interviews.  
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- Beschrijving van eventuele vragenlijst/interviewvragen 
 

Onderstaand een overzicht van de interviewvragen zoals we die de geïnterviewden hebben 

gesteld. 

Trauma  

1. Kunt u omschrijven hoe er volgens u door Chu Shin tegen trauma wordt aangekeken? En 

deelt u die visie? 

2. Kan budo volgens u ingezet worden bij alle problematiek of hulpvragen, in relatie tot 

trauma? 

3. Hoe is het thema trauma herkenbaar in een budotraining, en wat zijn de uiterlijke 

gevolgen of resultaten daarvan in de les? 

4. Waarom is volgens u budo juist zo geschikt voor cliënten met traumatische ervaringen? 

De budotrainer 

1. Hoe bent u in aanraking met budo gekomen, en wat trok u daarin aan? 

2. Wat zijn belangrijke eigenschappen voor een budotrainer? En welke daarvan zijn 

onmisbaar? 

3. Welke didactische kwaliteiten zijn volgens u belangrijk voor een budotrainer? En welke 

daarvan zijn onmisbaar?  

4. Wat is volgens u het profiel van een ‘perfecte’ budotrainer? 

5. Wat houdt de weg van de krijger voor u persoonlijk in? 

De budotraining 

1. Veel hulpverleners staan afwijzend tegenover vechtsporten (waaronder budo), het zou 

alleen maar meer agressie oproepen bij de cliënten? Wat is uw mening? 

2. Wat houdt voor u budo in, naast de fysieke trainingen? 

3. Hoe kan een budotraining volgens u verder gaan dan de fysieke training? 

4. Herkent u zich in de opvatting van Hideo Maramatsu uit zijn boek Budo – Grondslagen en 

achtergronden? Zo ja, waarom, of wat herkent u? 
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De Chu Shin budotraining 

1. Wat is volgens u de kracht van budo in de hulpverlening? 

2. Beoefening van budo leidde tot een innerlijke persoonlijke vrede bij de samoerais vroeger. 

Hoe speelt dit volgens u een rol voor trainers binnen de Stichting Chu Shin? En hoe speelt dit 

voor uzelf een rol? 

3. Kan een assistent-trainer het Levend Leren en dus ook les geven, combineren met de 

teksten uit het boek: Budo Grondslagen en achtergronden? En waarom wel of niet? 

4. Hoe zorg u in een training dat de ‘geladen’ harmonie of concentratie met deze doelgroep 

bereikt wordt? Welke factoren zijn daar voor nodig, en welke rol speelt de leraar daarin? 

Dubbelspoor 

1. Geeft u zelf met andere trainers les? 

2. Wat zijn uw ervaringen daarmee? 

3. Wat is volgens u de meerwaarde van twee trainers op de mat? 

4. Waar zou volgens u binnen deze opleidingsgids in de relatie met dubbelspoor aandacht 

aan gegeven moeten worden? 

5. Wat zijn volgens u basisvoorwaarden voor het parallelproces tussen de trainers? 

6. Is een relatie tussen trainers buiten de mat nodig? Hoe kijkt u tegen deze relatie aan? 

7. Geeft u ook alleen les? Zo ja, wat zijn de nadelen (en voordelen) hiervan? 

8. Zijn er nog extra aandachtspunten die belangrijk zijn die wij in dit interview volgens u niet 

hebben besproken? 

- Hoe zijn jullie tot de vragen hiervoor gekomen?                                                                                                                           

Na een gesprek met Jan Geijteman en Wim Keyl hebben we de belangrijkste punten 

uitgewerkt die aan bod kwamen tijdens het gesprek. De conclusie die toen getrokken kon 

worden was dat we onderzoek zouden gaan doen naar de thema’s: budo, trauma en 

dubbelspoor. 

Vanuit deze drie thema’s zijn we gaan kijken welke vragen nodig waren om te komen tot een 

conclusie om de opleidingsgids verder vorm te geven en uit te werken. 
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Procedure  

- Hoe hebben jullie het onderzoek afgenomen? (Welke instructies kregen de deelnemers, 

waar is de vragenlijst afgenomen, enz.)  

Na de eerste gesprekken met Jan Geijteman en Wim Keyl, oprichters van Stichting Chu Shin, 

zijn we begonnen met het analyseren van de vraag die zij ons hadden voorgelegd. Het idee 

werd geboren om een opleidingsgids en een themadocument te ontwerpen voor nieuw op 

te leiden assistent-trainers, een opleidingsgids waarin de unieke werkwijze van Chu Shin zou 

worden vastgesteld en theoretisch onderbouwd werd. Al snel kwamen we tot de conclusie 

dat we ons moesten verdiepen in de aanwezige documenten en materialen waar de 

Stichting over beschikte. Na het kijken van de documentaires: “Eat Your Enemy” en 

“Anybody There?” hebben we een taakverdeling opgesteld en zijn we ons gaan verdiepen in 

de thema’s: budo, trauma en dubbelspoor. Na het bestuderen van de (aanwezige) literatuur 

en de materialen, kwamen we tot de conclusie dat de meest efficiënte manier om aan 

informatie te komen, het interviewen van de betrokkenen was. Na het afnemen van de 

interviews werd ons duidelijk wat we wilden beschrijven in de opleidingsgids. Voor het 

schrijven van de lesthema’s in het themadocument, die gebruikt waren tijdens de 

budolessen, hebben we door middel van gesprekken de benodigde informatie ingewonnen 

bij Robin van Soolingen, trainer bij Stichting Chu Shin.                                                                                  

Met de informatie uit de interviews en vanuit de literatuur zijn we uiteindelijk gekomen tot 

ons product.  

Het merendeel van de interviews werd afgenomen bij Stichting Chu Shin zelf.  

- Hoe hebben jullie de gegevens verwerkt en geanalyseerd? 

Na het uitwerken van de afgenomen interviews zijn we deze gaan labelen. De belangrijkste 

informatie hebben we uiteindelijk gekoppeld aan de hoofd- en deelvragen. Vandaar uit zijn 

de thema’s: budo, trauma en dubbelspoor beschreven. De citaten uit de interviews hebben 

we veelal letterlijk overgenomen en verwerkt in de hoofdstukken 3,4 & 5 van de 

opleidingsgids.   

De thema’s zijn samengesteld uit informatie die Stichting Chu Shin aan ons verstrekt heeft. 

In eerste instantie was dit een aantal gesprekken met Robin van Soolingen over de structuur 

van het themadocument, en de invulling daarvan. Nadat de structuur opgesteld was, zijn er 

theoretische stukjes per thema gemaakt. Deze informatie is gekomen uit een grote database  

thema’s die Stichting Chu Shin door de jaren heeft opgebouwd. Edo van de Kraats is al een 

jaar in opleiding bij Stichting Chu Shin en heeft met supervisie vanuit de Stichting deze 

informatie verwerkt, tot de informatie die te vinden is in het themadocument. 
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Met de gegevens die ingewonnen zijn vanuit de literatuur, de documentaires en de 

interviews zijn we alles gaan analyseren en kwamen we tot de samenvatting, conclusie en 

aanbeveling. Graag verwijzen wij u hiervoor naar hoofdstuk 6 in de opleidingsgids zelf. 

7. Resultaten uit het onderzoek  
 

- Beschrijf hierbij jullie vondsten uit de praktijk en jullie inzichten hierop  

Voor de resultaten van ons onderzoek verwijzen we u graag naar hoofdstuk 6 van de 

opleidingsgids zelf.  

8. De producten 
 

De producten zijn een opleidingsgids en een themadocument geworden die een bijdrage 

leveren voor nieuw op te leiden (assistent) trainers binnen Stichting Chu Shin. Verder wordt 

in de opleidingsgids de methodiek beschreven voor de onderwerpen, budo, trauma en 

dubbelspoor. 

 

Ons product is onder te verdelen in 3 documenten: 

1. Een opleidingsgids 

2. Een themadocument 

3. Een verantwoordingsdocument 

 

-Inhoud van de opleidingsgids 

In de opleidingsgids hebben we de ontstaansgeschiedenis beschreven van Stichting Chu 

Shin. Ook hebben we de unieke werkwijze beschreven die Chu Shin toepast in hun 

behandeling. Hierbij hebben we onderzoek gedaan naar de thema’s: budo, trauma en 

dubbelspoor. Ook hebben we in de bijlage van de opleidingsgids een drietal therapieën 

opgenomen die toegepast worden bij het verwerken van trauma’s. Deze therapieën sluiten 

grotendeels aan bij de werkwijze van Stichting Chu Shin. 
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-Inhoud van het themadocument 

In dit document zijn de lesthema’s voor de budotrainingen opgenomen. De lesthema’s zijn 

bedoeld om handvatten te geven voor het schrijven en uitvoeren van thema’s die worden 

toegepast in de budotrainingen. In het document is verder onder andere 

opleidingsinformatie te vinden, evaluatieformulieren, en een moederframe van de thema’s. 

-Inhoud verantwoordingsdocument 

Het verantwoordingsdocument is opgesteld volgens de richtlijnen die de Christelijke 

Hogeschool Ede hanteert voor een theoretische verantwoording van een afstudeerproduct. 

Het merendeel van de verantwoording is ook terug te vinden in de opleidingsgids zelf.  

De opleidingsgids en het themadocument zullen we tijdens de presentatie van ons product 

aanbieden als twee ingebonden documenten. Het is echter onze bedoeling dat in de praktijk 

de opleidingsgids en de lesthema’s (als aparte documenten) worden aangeboden in een 

lesmap.  

Voor uitgebreide informatie over de thema’s: budo, trauma, dubbelspoor en de lesthema’s 

verwijzen we u graag naar de hoofdstukken 3, 4 & 5 in de opleidingsgids en het 

themadocument.  

9. Conclusie  
 

Voor de conclusie van ons onderzoek verwijzen we u graag naar hoofdstuk 6.2 van de 

opleidingsgids zelf. 

10.  Literatuurlijst op alfabetische volgorde  
 

De literatuurlijst is opgenomen in de opleidinggids. 
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11. Bijlagen van het product 
 

Bijlage A 

Procesverslag / Logboek  

                                                                                                                                                                     

Kort verslag van het proces                                                                                                               

Tijdens de introductie van het 4e schooljaar zat Edo van de Kraats een rij achter mij en stelde 

de vraag of ik al een afstudeermaat had? Mijn antwoord was nee. Na een kennismaking en 

het enthousiasme van Edo over de Stichting waar hij voor werkte werd ik geprikkeld. We 

spraken af dat ik de documentaire: “Anybody There” ging kijken. In deze documentaire 

wordt de unieke werkwijze van Jan Geijteman en Wim Keyl verfilmd. Vervolgens zou ik een 

week later laten weten of ik samen met Edo wilde afstuderen. De tweede ontmoeting voelde 

vertrouwd en allebei hadden we het gevoel elkaar al jaren te kennen. Eind oktober 2010 zijn 

we bij elkaar geweest om een afstudeervoorstel op te stellen. Na de goedkeuring van ons 

voorstel, eind december 2010, zijn we het gesprek aangegaan met Jan Geijteman en Wim 

Keyl. Na aanleiding van dit gesprek zijn we de lijnen gaan uitzetten voor ons product. Ook 

hadden we eind december 2010 een kennismakingsgesprek met onze afstudeerbegeleider: 

Ard Vreugdenhil. Na het afronden van kernopgave 15, eind januari 2011, zijn we begonnen 

met het verdelen van de taken en hebben we literatuuronderzoek gedaan.  

Begin februari 2011 volgde een tweede gesprek met Jan Geijteman. Jan heeft ons toen een 

aantal boeken meegegeven die we moesten bestuderen. Begin maart 2011 hadden we ons 

tweede gesprek met Ard Vreugdenhil. Met de feedback en het advies van Ard Vreugdenhil 

zijn we aan de slag gegaan. Ard adviseerde ons om onderzoek te doen naar wat Jan en Wim 

verwachten van nieuw op te leiden (assistent) trainers. Na het opstellen van de 

interviewvragen en het afronden van literatuuronderzoek half april 2011, zijn we begin mei 

2011 begonnen met het afnemen van de eerste interviews. Begin mei 2011 was er een 

gesprek met Ard Vreugdenhil waarin we gesprokken hebben over het product en de 

afronding ervan. In de laatste week voor de presentatie van ons product moesten we 

concluderen dat we de deadline van 1 juni 2011 niet gingen halen. Na feedback van Robin 

van Soolingen werd ons duidelijk dat het product niet voldoende was en dat we een groot 

gedeelte van ons product de prullenbak in konden gooien.  Na een korte periode van 

bezinning hebben we half juni 2011 de draad weer opgepakt en nieuwe lijnen uitgezet. 

Samen met Wim Keyl en Robin van Soolingen hebben we toen een nieuwe opzet uitgewerkt. 

Jan Geijteman raadde ons aan om contact te leggen met zijn dochter Annejo Geijteman. Dit 

hebben we toen gedaan en zij heeft ons geadviseerd hoe we structuur konden aanbrengen 

in het document. Edo is hier toen meteen mee aan de slag gegaan en heeft een nieuw 

document opgesteld. Na een vakantie van 2 weken zijn we vanuit dat document verder gaan 

werken. Begin augustus 2011 kreeg de opleidinggids steeds meer vorm en inhoud.  
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Half augustus 2011 hebben we de opleidinggids afgerond en opgestuurd naar Annejo 

Geijteman. Zij heeft de opleidinggids nagekeken op structuur en taalkundigheid. Met de 

feedback van Annejo hebben we de laatste twee weken het document op orde gemaakt en 

afgerond. Naast de opleidinggids hebben we de laatste maand het themadocument en het 

verantwoordingsdocument uitgewerkt.  

De samenwerking met Jan Geijteman, Wim Keyl en Robin van Soolingen hebben we als zeer 

prettig, deskundig en professioneel ervaren. Vragen werden beantwoord en toegelicht.  

Ook de samenwerking met onze afstudeerbegeleider Ard Vreugdenhil was zeer prettig en 

deskundig. We bemerkten dat Ard oprecht geïnteresseerd was in ons product en kennis 

heeft van budo.  

-Jaap 

Voor mij is de reden geweest om af te studeren bij Stichting Chu Shin om eens buiten de 

‘veilige’ poort te kijken van De Hoop ggz. Ik had namelijk de mogelijkheid om af te studeren 

binnen ‘De Hoop ggz’ zelf, maar het was een bewuste keuze van mij om niet te kiezen voor 

de gemakkelijke weg. Ook de unieke werkwijze van Chu Shin sprak mij erg aan. De thema’s 

trauma en dubbelspoor heb ik voor mijn rekening genomen. Van te voren had ik al 

aangegeven om het thema trauma te willen uitwerken. Reden hiervoor is dat ik regelmatig 

getraumatiseerde cliënten tegenkom in mijn werk als groepsbegeleider. Komende jaren wil 

ik me binnen De Hoop ggz verder specialiseren in traumaverwerking en kijken wat de 

mogelijkheden zijn om het lichaam (fysieke stuk) te betrekken in de behandeling. In de 

bijlage van de opleidingsgids heb ik een reflectieverslag geschreven wat de Training 

Psychofysieke Training Agressie en Weerbaarheid met mij persoonlijk heeft gedaan.  

-Edo 

Voor mij was het afstuderen bij Stichting Chu Shin een idee wat ik al jaren had. Ik wilde na 2 

jaar op de CHE al gaan afstuderen op het onderwerp vechtsport in de jeugdhulpverlening. 

Toen ik via de kerk werd gewezen op Stichting Chu Shin ging ik daar ook in eerste instantie 

heen, met het idee: dat zou wel eens een goede organisatie kunnen zijn voor mijn 

afstudeerproject. En dat werd het ook, alleen in een andere vorm, omdat ik daar gevraagd 

werd om te komen werken, en ik het laatste jaar deeltijd heb gestudeerd. Ik ben erg blij, en 

voel me gezegend met mijn afstudeerpartner Jaap Jansen, die onbekend met vechtsporten, 

en nieuwsgierig naar de werkwijze van Chu Shin samen met mij heeft gekozen voor een 

lastig afstudeerproject. Maar juist daardoor hebben wij beiden erg veel geleerd, en naar 

mijn mening een heel mooi product ontwikkelt. 
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-Formele schriftelijke evaluatie vanuit de instelling van het resultaat.        

Hieronder beschrijft Robin van Soolingen, trainer bij Stichting Chu Shin, die een belangrijke 

rol heeft gespeeld in de begeleiding van dit document een schriftelijke evaluatie van het 

proces, en de ontwikkeling van dit document, en van ons als studenten zoals hij dit ervaren 

heeft. 

Robin van Soolingen 

Jaap en Edo hebben hun (scriptie) eindproduct twee keer ter correctie aangeboden. 
De eerste keer was het onvoldoende; de verhouding tussen het voorwerk, de input 
en de begeleiding stond niet gelijk aan het resultaat. Na enkele begeleidende gesprekken 
bleek dat dit voortkwam uit haast, niet goed luisteren en te weinig overleggen. 
De tweede ronde was op alle niveaus van samenwerking en communicatie aanzienlijk beter, 
zo ook het eindproduct. Met aanzienlijk beter bedoelen wij;  verdieping in de stof, 
regelmatige afstemming met de verschillende betrokken medewerkers, 
het vragen van feedback en verduidelijking. 
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Bijlage B                                                                                                                                               

- Aanvraag Afstuderen oktober 2010 

 

1. Onderwerp 

 

Uitleggen van de budoprincipes. Wat houdt de kern van budo in? Budo als methodiek bij 

traumaverwerking. Wat het belang is van twee hulpverleners op de mat, en hoe komt er een 

goede samenwerking tussen deze twee trainers op de mat tot stand? Wat is de ‘chemie’ 

tussen hen? 

2. Beoogd product 

 

Een basismodule oprichten waarin een stuk methodisch werken binnen de stichting wordt 

onderzocht, men doelt daarmee op het dubbelspoor/parallelle processen. Dit gaat over de 

rol die twee leraren hebben op de mat, en hoe deze met elkaar samenwerken.  

Verder zullen de volgende thema’s worden uitgewerkt in het product: 

 

-     Budo is niet het doel maar het voertuig (naar trauma) 

-     Hoe ziet een budoles eruit, (rollen van de leraren daarin, wie geeft de les? Wat doet de 

persoon/leraar  tijdens de les?). Het budo maakt de leraar, niet de leraar maakt het 

budo! 

-     Cohesie/chemie die er is tussen de leraren. Uitleggen van de essentiële toevoeging die 

deze samenwerking heeft in de budoles. (Verdeling tussen de leraren, de ene is met het 

fysieke stuk van de les bezig, en de ander met de psychologische achtergrond. Maar ook 

waar dit overloopt, en de leraren elkaar overnemen en aanvullen). 

-     Hulpverlener loopt mee met budo, niet andersom (ontwikkelingsproces en chemie). 

Vertalen naar opleidingsgids (en dus naar Christelijke Hogeschool Ede) waarom dit zo 

werkt. 

3. Werkwijze 

 

Literatuur bestuderen, films/documentaires kijken, onderzoeken door middel van 

interviews, observeren van trainingen, gesprekken voeren met ervaringsdeskundigen (Jan, 

Wim en Robin). 
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4.Relatie minor  

 

Het thema sluit aan bij de minor GGZ, VZ & MO die ik, Jaap Jansen, gevolgd heb in jaar 2 en 

3. Persoonlijk zal ik me verdiepen in het stuk traumaverwerking, binnen de Hoop ggz volg ik 

momenteel een training traumaverwerking bij jongeren.  

Edo heeft de minor Jeugdzorg gevolgd. Stichting Chu Shin werkt hoofdzakelijk met jongeren.  
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Bijlage C 

 

- Voorstel voor onderwerp en probleemstelling van de afstudeeropdracht na goedkeuring  

van aanvraag  

 

Naam: Jaap Jansen  Groep: S4T2 

Studierichting: SPH Deeltijd 

Naam: Edo van de Kraats  Groep: S4T2 

Studierichting: SPH Deeltijd  

Voorstel voor onderwerp en probleemstelling van de afstudeeropdracht. 

1. Aanleiding/motivering:  

Ik, Edo, werk bij de Stichting Chu Shin en heb kennis gemaakt met een bijzondere 

manier van hulpverlenen. Deze manier boeide mij van het begin dat ik van hen 

hoorde tot op dit moment. Door middel van budo is hun benadering en aanpak van 

de jongeren totaal verschillend van wat ik tot nu toe gezien heb.  

2. Keuze afstudeervariant:  

Een product, een methodische beschrijving van een zorgvernieuwende manier van 

werken met behulp van budo. 

3. Welke instelling:  

Stichting Chu Shin 

4. Globale omschrijving van het onderwerp:  

Het ontbreken van kennis in de jeugdhulpverlening over de principes en de 

beginselen van budo, waardoor methodische toepassing ervan niet erkend wordt. 

5. Probleemstelling:  

Budo biedt vele kansen in de jeugdhulpverlening maar kan niet worden erkend in 

de gehospitaliseerde en bureaucratische cultuur van de jeugdhulpverlening. 

      6.   Vraagstelling:  

Is de full contact budo methodiek geschikt binnen de jeugdhulpverlening? 
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      Wat zijn de meetbare resultaten hiervan? Does agression breeds agression? 

7. Doelstelling:  

Kennis van full contact budo methodiek vergroten en verwerken in een helder 

product waarin omschreven wordt wat de meerwaarde en mogelijkheden zijn van 

de full contact budo methodiek. 

8. Werkwijze en onderzoeksmethoden:  

Diepte-interviews voor de informatie van ervaringsdeskundigen en deelnemers  op 

het al bestaande gebied en literatuuronderzoek. 

9. Relatie met de verdiepingsminor 

 Ten aanzien van het onderwerp/ doelgroep 

       Ik, Edo, doe zelf de minor Jeugdzorg en Stichting Chu Shin werkt hoofdzakelijk met 

jongeren. Daarnaast zijn bijna al deze jongeren verslaafd, wat voor Jaap van 

betekenis is. Jaap heeft de minor GGZ, VZ & MO gevolgd. Deze minor sluit goed aan 

bij de doelgroep die budolessen volgt volgens de Chu Shin methodiek. 

10. Relatie met de Creatieve Professional 

 Ten aanzien van het onderwerp 

De hele budomethodiek is eigenlijk een bvo/mam product. 

 Ten aanzien van jouw leerproces  

       Als werker met de budomethodiek zul je jezelf moeten ontwikkelen binnen  

       dit product als budoleraar.  
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Bijlage  D 

 

NB. Het betreft hier de ‘ruwe’ versie van de interviews. 

- Hieronder een overzicht van de afgenomen interviews 

Interview 1: 

Interview afstudeeropdracht Jaap Jansen en Edo van de Kraats 

Datum: 3-4-2011 

Naam geïnterviewde: Robin van Soolingen 

Functie: Chu Shin budotrainer 

Trauma  

Kunt u omschrijven hoe er volgens u door Chu Shin tegen trauma wordt aangekeken? En 

deelt u die visie? 

Begripsdefinitie van trauma is dat het gaat over heftige levensgebeurtenissen die een mens 

eigenlijk niet kan verwerken. Het trauma is zo heftig dat ze niet zelf uitkomen wat zich uit in 

gedrag zoals verslavingen, en stoornissen. 

Kan budo volgens u ingezet worden bij alle problematiek of hulpvragen, in relatie tot 

trauma? 

Ja, dat kan absoluut. Budo zorgt voor een kader. Kader is een les, met een begin en een eind, 

duidelijke regels, en uitgangspunten en waarvan de inhoud altijd vast staat. Op het moment 

dat je dan aan de gang gaat met boksen wil je uiteindelijk naar gevoel. Boosheid, angst, 

verdriet, blijheid. Je gaat altijd terug naar de kern van mensen; hoe voelt een mens zich? Je 

kunt de training zien als een platform waar je vanuit gaat werken. Budo in combinatie met 

het 3 stappenmodel, en daarnaast nog praktische begeleiding. Budo is gewoon een middel, 

een heel goed middel, maar het is je platform. Daarom kunnen we het ook gebruiken in 

bijvoorbeeld het bedrijfsleven.  

Hoe is het thema trauma herkenbaar in een budoles, en wat zijn de uiterlijke gevolgen of 

resultaten daarvan in de les? 

Als leek haal je geen thema, of trauma uit 1 les in Nunspeet, omdat dit een vaste groep is 

waar mensen ook met elkaar door de week bezig zijn, dus is het ook een stukje 

groepsontwikkeling, communiceren onder stress, wat is er gebeurd deze week, en wat zijn 
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de incidenten, en dat is vaak allemaal voorwerk. Iemand die te maken heeft met een stuk 

trauma neemt eigenlijk altijd teveel of te weinig ruimte in.  

Waarom is volgens u budo juist zo geschikt voor cliënten met traumatische ervaringen? 

Extra toelichting. Getraumatiseerd mens heeft een stukje in zich wat is weggedrukt. 1. Een 

mens is gericht op zelfbescherming. Gaat het vermijden. Als je bent geslagen ga je 

spannende situaties vermijden. 2. De herinnering die niet is verwerkt gaat wel om aandacht 

vragen. Dat gebeurt door middel van flashbacks als een soort constant reminder. Iets wat in 

je lijf is opgeslagen kun je nooit oplossen door alleen je hoofd. Met praten los je het niet op, 

maar leer je het begrijpen, want het blijft in je cognitie. De filter tussen het reptielenbrein en 

je menselijke brein.  

Chu Shin onderscheidt zich door en het lijf en het lichaam aan te spreken. Catharsis is een 

soort herbeleving. Catharsis is dat je een mens gaat terugbrengen in het gevoel en de plek 

waar ze zijn getraumatiseerd. Op zo’n moment krijg je traumatische herbeleving. Reguliere 

therapie is vooral gericht op het cognitieve stukje, en dat ik ook goed, maar dat is maar de 

helft.  

Boksen is aan de ene kant terug naar het lichaam en de trauma’s opzoeken. Daarnaast is het 

opzoeken van de basisbehoeften van pesso, en het is contact maken met je gevoelens. 

1. Sofa, niet boeren, niet elkaar op de bek slaan 
2. Pesso, om te kijken waar het gemis is. 
3. Dan is het hoe raak ik je aan? Basisgevoelens, contact maken met angst en verdriet. 
4. Trauma, geen pijl op te trekken. Het kan zijn dat je in les 1 op level 4 zit, en ook in les 

10 op level 2.  
 

Plek is belangrijkste basisbehoefte. Stagiaires krijgen bij Chu Shin vaak een groter bureau als 

een betaalde werker. Dit begint in de baarmoeder, en bij Chu Shin in de trainingen kun je het 

terugzien in: een specifieke zaal, opstellen op de lijn, maar ook een halve les besteden aan 1 

iemand in een les. 

De budotrainer 

Wat zijn belangrijke eigenschappen voor een budoleraar? En welke daarvan zijn 

onmisbaar? 

Belangrijkste eigenschap van een budoleraar is dat hij niet teveel budoleraar is. 

Daadwerkelijk luisteren naar wat zijn cliënten niet zeggen. Budoleraren zijn dominant, zijn 

gewend de baas te zijn en te vertellen wat er moet gebeurd zijn. Bepaalde hardheid en 

snelheid in hun hoofd. De wereld van trauma is ongeveer het tegenovergestelde. Wat 

belangrijk is dat jij zelf in het hele verhaal niet belangrijk best. Je moet ondergeschikt zijn, en 

tegelijkertijd wel leiding geven. Je moet je persoonlijkheid wel aardig op orde hebben 
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daarvoor. Onmisbaar is dat je in de basis moet beseffen dat je geen haar beter bent dan de 

mensen die je tegenover je hebt. Dat klinkt makkelijk, maar dat is het niet. 

Welke didactische kwaliteiten zijn volgens u belangrijk voor een budotrainer? En welke 

daarvan zijn onmisbaar?  

Is de basis zorgen voor veiligheid. Als er geen veiligheid is heeft het allemaal niet zoveel zin. 

Veiligheid is onmisbaar. De veiligheid komt voort uit de relatie die je hebt met je 

deelnemers. Dat is niet alleen vanuit autoriteit lijnen uitzetten, maar ook laten zien wie je 

bent als leraar. 

Wat is volgens u het profiel van een ‘perfecte’ budotrainer? 

Die bestaat niet. Ieder mens heeft verschillende kwaliteiten. Als je twee trainers op 1 mat 

hebt, heb je twee verschillende mensen met hun eigen kwaliteiten. Je moet als twee trainers 

kijken naar welke kwaliteiten hebt. Wel is het belangrijk dat je als budotrainer je eigen leven 

op orde hebt, en houdt. Daardoor zorg je wel voor geloofwaardigheid.  

Wat houdt de weg van de krijger voor u persoonlijk in? 

Dat ik aankijk datgene wat ik het liefst niet wil zien. De confrontatie met mezelf niet uit de 

weg gaan. 

De budotraining 

Veel hulpverleners zijn afwijzend naar vechtsporten (waaronder budo), het zou alleen 

maar meer agressie oproepen bij de cliënten? Wat is u mening? 

Onzin, het is een hele achterhaalde uitspraak. Alles wat een mens kan of maakt kan uitgaan 

naar een goede kant of naar een slechte. Dus ja, het kan iets heel slechts losmaken, maar dat 

ligt aan degene die het begeleid. Een broodmes kun je gebruiken om brood mee te snijden, 

maar ook om iemand mee neer te steken. Het middel budo is niets, het ligt aan degene die 

het begeleidt. 

Wat houdt voor u Budo in, naast de fysieke trainingen? 

Budo houdt voor mij in dat ik een specifiek stukje invul voor de trainingen die Chu Shin 

aanbiedt. Dat gaat wat mij betreft over karaktervorming. Voor mijzelf vind ik het een 

interessant stukje wie ik ben als man. In de samenleving gaat er denk ik veel fout omdat 

mannen hun verantwoording niet nemen. 
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Hoe kan een budotraining volgens u verder gaan dan de fysieke training? 

Als je niet alleen maar stil staat bij de technieken, maar je richt op het normatieve kader wat 

budo beschrijft. Respect, doorzettingsvermogen, verdraagzaamheid, al dit soort dingen. 

De betekenis van Bu in budo is ook het hulpmiddel om chaos te bestrijden. Herkent u dat? 

Waarin kunt u dit concreet in herleiden? 

 

Rechtstreeks de vertaalslag naar de vorm van een les, en dat je daarin als je jezelf durft aan 

te kijken zoals het is, en je dat durft te ondervinden, dan heb je daar geen angst in. In budo 

staat het allemaal vast. Een heel vast kader, en dat zorgt voor rust. Rollen en structuur zijn 

duidelijk. 

“In deze tijd van steeds voorruitschrijdende wetenschap en mechanisatie bestaat er een 

behoefte om door gebruik te maken van de budo filosofie, zichzelf te herontdekken, een 

behoefte om met behulp van budotraining menselijke vervreemding tegen te gaan.”                                                                                                                                         

Herkent u zich in deze opvatting van Hideo Maramatsu uit zijn boek Budo – Grondslagen 

en achtergronden? Zo ja, waarom, of wat herkent u? 

Ja, daar ken ik me helemaal in. Wat deze man een constateerde, een poosje geleden, is dat 

wij allemaal vluchten in allemaal msn, tv, twitter, allemaal media. We leren steeds minder 

om goed te communiceren met elkaar van mens tot mens en dat wordt alleen maar erger. 

De behoefte naar budo wordt niet groter, de vraag naar menselijke ontmoeting/relatie 

wordt groter. 

De Chu Shin budotraining 

Wat is volgens u de kracht van budo in de hulpverlening? 

 

Bij jonge mensen  basisbehoefte aanleren met een duidelijk kader. En het lichaam 

betrekken in de hulpverlening en niet alleen richten op de cognitie. 

Beoefening van budo leidde tot een innerlijke persoonlijke vrede bij de samoerai's 

vroeger. Hoe speelt dit volgens u een rol voor trainers binnen de Stichting Chu Shin? En 

hoe speelt dit voor u zelf een rol? 

Weet ik niet, ik ben altijd een lopend conflict. Bij mij heeft budo veel meer te maken met de 

confrontatie met jezelf aangaan, en op het moment dat je dit goed, je in relatie met 

anderen, rust creëert. Ik snap het wel, de kern in wie ik ben, daar heb ik wel rust. 
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“Om deze michi (de weg) te kunnen verklaren moet hij die eerst zelf begrijpen en daaruit 

volgt dat een echte budoleraar altijd plezier heeft in zijn werk. Hij begrijpt helemaal waar hij 

het over heeft en is daarom in staat op een eerlijke manier en recht uit het hart les te geven. 

Hij moet steeds in staat zijn emoties te beheersen.” 

Kan een leerling-trainer het levend leren en dus ook les geven, combineren met de 

bovenstaande tekst uit Budo – Grondslagen en achtergronden? En waarom wel of niet? 

 

“De grondslag van budo komt uit shintoisme. We gaan allemaal op in de cosmos enz. Zo 

werkt budo niet. Hij hoeft de weg niet helemaal te begrijpen, maar wel bereidt zijn om te 

leren. Je hoeft ook emoties niet altijd te beheersen. Ik word wel eens heel boos in een les, 

maar ik laat me nooit gaan. Ik wil gewoon les geven vanuit mens tot mens zijn. Wij zijn aan 

het werk in relatie met andere mensen, en niet op weg naar verlichting. Het gaat om het 

hart, niet welke religie je daarin plakt. Het kan niet dikwijls genoeg herhaald worden dat 

budo niet ophoudt met een voldoende fysische 'input', dat wil zeggen fysische training. Nee, 

budo begint pas met het bereiken van een innerlijke 'geladen' harmonie, wat we concentratie 

zouden kunnen noemen.”(Hideo Maramatsu – Grondslagen en achtergronden) 

Hoe zorg u in een training dat de ‘geladen’ haronie of concentratie met deze doelgroep 

bereikt wordt? Welke factoren zijn daar voor nodig, en welke rol speelt de leraar daarin? 

 

Wat daar bedoelt wordt noemen wij er zijn. Wat je wilt is dat mensen bewust worden dat ze 

er zijn. Dat je de energetische waarde van de deelnemer gaat betrekken, en dat doe je door 

ze te laten rennen, springen, en aan elkaar te laten zitten. Ze in beweging zetten. De rol die 

ik daarin speel is dat ik eerste en taxatie maak hoe aanwezig de mensen daar in de les zijn, 

en daar pas ik me les op aan, zodat de gevoelens in goede banen worden geleidt.  

 

Dubbelspoor 

Geeft u zelf met andere trainers les? 

Ja, ik geef les met alle verschillende trainers binnen de Stichting. 

Wat zijn uw ervaringen daarmee? 

Mijn ervaring is dat met iedereen de les weer anders is. Ik heb een hele duidelijke 

rolverdeling met Aaldrik waar hij de budoman is en ik de hulpverlener ben terwijl dat weer 

andersom is met Jan. Wim is met mij weer de echte trainer en ik weer de hulpverlener. Bij 

Wim en mij is het voor ons allebei duidelijk, en loopt het vanzelf. Henk is weer heel zacht, en 
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daardoor ben ik weer vrij hard. Edo en Toby doen het allebei een beetje, zij leren dus licht 

het er maar net aan hoe het loopt. Ik spreek daar bewust niets over af, en zie vanzelf hoe het 

loopt. Elke les is anders, ieder mens is anders, en dus ook iedere les. 

Wat is volgens u de meerwaarde van twee trainers op de mat? 

De meerwaarde is kwaliteit. In me eentje zie ik de helft. Die helft is wel goed, maar het is de 

helft. Met twee mensen kun je goed methodisch les geven, met een goede taakverdeling. Als 

je het uiterlijk, het innerlijke van de les combineren, en daarnaast moet het veilig blijven. Als 

er iemand helemaal uitklapt, dan moet er wel iemand zijn om het op te vangen.  

Waar zou volgens u binnen deze reader en opleiding in relatie met dubbelspoor aandacht 

aan gegeven moeten worden? 

De relatie. Afgecheckt op trainerschap. De relatie die je als trainers hebt is bepaalt de les. 

Met wie ga ik een les in. Ik weet wie Wim is, en wat hij kan, en dat als het helemaal uit de 

hand loopt, dat hij er dan is. Daardoor kan ik helemaal vrij bewegen. Dit wordt bepaald door 

de relatie. Het vraagt om een soort verantwoordelijkheid. Je moet weten dat iemand in het 

heetst van de strijd jij er bent, maar de ander ook. Als cliënten helemaal uit de pan flippen 

dan weten cliënten dat ook. Wie was er wel, en wie was er niet. Als ik helemaal uit me pan 

ga, zorgt hij dan nog steeds voor mij. 

Wat zijn volgens u basisvoorwaarden voor het parallelproces tussen de trainers? 

De relatie. Parallelproces voor mij houdt in dat ik de andere trainer 100 procent vertrouw. 

Transparant en zonder ego. Uiteindelijk gaat het om de les. Mijn cliënten vertrouw ik nooit 

voor 100 % maar tussen trainers is het wel 100% overgave, en er zijn. Soms ben ik het er wel 

eens niet mee eens, en kom ik er later op terug, maar op dat moment is het 100 procent, en 

rij gesloten houden. 

Is een relatie tussen trainers buiten de mat nodig? Hoe kijkt u tegen deze relatie aan? 

Als het gaat om optimaal trainerschap wel ja. Ik ga met iedereen om, en heb ik veel tijd om 

met hen op te trekken. Je kunt elkaar niet alleen maar leren kennen op de mat. En dan is het 

niet alleen een trainingsweekendje. Je moet dat samen wel ervaren. Je hoeft niet elke dag bij 

elkaar over de vloer te komen, maar je moet elkaar wel ontmoeten. 

Geeft u ook alleen les? Zo ja, wat zijn de nadelen (en voordelen) hiervan? 

Ja, best vaak. Maar het is niet leuk, je wordt niet gespiegeld wat ik doe. Als ik dat doe, ga ik 

de groep verantwoordelijk maken voor allerlei taken waardoor ik iets meer handen 

overhoud. Maar je doet eigenlijk nog maar de helft. Reden dat ik alleen sta is een samenloop 

van omstandigheden en geld. Maar trainingen die we aanbieden gaan eigenlijk altijd uit van 

twee mensen op de mat. 1 trainer op de mat kan eigenlijk niet. 
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Zijn er nog extra aandachtspunten die belangrijk zijn die wij in dit interview volgens u niet 

hebben besproken? 

Wat belangrijk is dat wat Jan zegt: een cliënt kun je niet verder brengen dan je eigen 

ontwikkeling. Het gaat om je eigen ontwikkeling, je eigen levensverhaal, en naar jezelf 

durven kijken. Je moet met jezelf bezig blijven, anders ga je aan je cliënten iets vragen waar 

je zelf niet mee bezig bent. Als je zelf vast zit, houdt het op. 

Interview 2: 

Interview afstudeeropdracht Jaap Jansen en Edo van de Kraats 

                                                                                                                                                               

Datum: 18-5-2011                                    

Naam geïnterviewde: Jan Geijteman 

Functie: Directeur Chu Shin  

Trauma  

1. Kunt u iets uitleggen met welke methodieken er binnen Chu Shin gewerkt aan 

traumaverwerking?   

                                                                                                                                                                    

De Chu Shin methodiek is de kracht van water. Ik zal je uitleggen wat ik daar precies mee 

bedoel. Met de kracht van water bedoel ik het trauma zelf. Elk mens heeft zijn eigen 

socialisatie/gedrag en karakter. Van te voren weet je nooit hoe de weg gaat verlopen in je 

leven. Principes van trauma 2 binnenkanten en 2 buitenkanten. Budo heb je als 

principe/middel. Binnen Chu-Shin vinden wij het belangrijk dat je de mens ziet in de 

persoon!  

Binnen Chu Shin werken me niet echt met specifieke methodieken. Wat jullie nu aan het 

onderzoeken zijn is eigenlijk het implementeren van een methodiek. Natuurlijk werken we 

wel met bepaalde methodieken, neem bijvoorbeeld de basisbehoeftes naar aanleiding van 

de Pesso-therapie, maar dat wil niet zeggen dat we alles behandelen vanuit deze therapie. 

Ook kun je denken aan de bio-neurobiologie.  

In veel reguliere instellingen wordt te veel gewerkt met het hoofd (cognitieve behandeling). 

Ze vergeten het lichaamsgerichte. Voorbeeld: 1 klap op je bek is heel anders dan 50 

behandelgesprekken voeren. De vraag is wat gebeurt er met en in je lichaam? Budo is het 
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voertuig naar trauma. Je kan dit pas begrijpen als je er zelf deel aan hebt genomen. Budo is 

niet een ordinair potje boksen maar het is 100% methodiek.  

Ik zelf heb het in mijn scriptie: “De kracht van water” over budo en randgroepjongerenwerk 

(dubbelspoor). Jullie willen onderzoek doen naar het thema: Budo naar het trauma 

spectrum. 

Als ik zelf aan trauma denk dan denk ik aan: doodsangst, trauma en hersenwerking, dit is de 

basis van budotrauma. Van belang is om te weten hoe je lichaam functioneert en reageert. 

Je moet weten wat je doet.  

Verder is de basis van de Chu Shin methodiek dat 2 werkers/personen hun individuele 

kwaliteiten/vakkennis in 1 training samenvoegen en daardoor the best of both worlds tot 1 

product maken. In het begin was dat budo randgroepjongerenwerk in een later stadium een 

breder spectrum. Maar de basis is dat twee trainers 1 relatie 1 product zijn. 

2. De Franse psychoanalyticus Jacques Lacan spreekt over het 3 stappenmodel bij trauma.  

Zijn 1e stap is: Lichaam (budo) 

Zijn 2e stap is: Symboliseren van emoties (schilderen, kleien en tekenen) 

Zijn 3e stap is: Het verwoorden (de belangrijkste) 

Wat vindt u van dit drie-stappen-model en wordt deze toegepast binnen Chu Shin?  

Jacques Lacan was een leerling van Freud kan ik mij herinneren, Lacan zegt dat alles met 

trauma’s werkt via een driestappen model. En zo werken wij inderdaad ook. Eerste stap is 

het lichaam, dat is boksen, budo.Tweede stap is het symboliseren, schilderen, kleien, 

tekenen en het laatste is, het belangrijkste is, het verwoorden. Het is bewezen door hem, 

verwoordden is gewoon belangrijk. Taal heb je nodig. Ik heb zelf gezien dat het werkt en ik 

geloof er ook in, maar niet als op zichzelf staand iets maar ter ondersteuning van. Je kunt 

met verhalen ook dingen terughalen.Als je met een levensverhaal aan de slag gaat, kun je 

mensen dingen ook weer dichtbij laten halen.Verhalen dus, dat het weer dichtbij komt. Dat 

is overigens ook erg leuk, het heeft ook een nadeel, soms wil je helemaal niet dat het 

mensen dichtbij brengt, dan wil je juist dat ze het van zich af schrijven. Dus het is niet 

zomaar, dat we eventjes hier, gaan we een levensverhaal zitten te schrijven. 
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3. Kunt u omschrijven hoe er volgens u door Chu Shin tegen trauma wordt aangekeken? En 

deelt u die visie? 

Trauma is iets wat opgeslagen wordt door het lichaam, wij zien het lichaam niet als object 

maar meer als gevoel. We proberen de emoties aan te boren bij onze cliënten. Als ik zelf aan 

trauma denk dan denk ik aan: doodsangst, trauma en hersenwerking, dit is de basis van 

budotrauma. Van belang is om te weten hoe je lichaam functioneert en reageert. Je moet 

weten wat je doet.  

Het probleem is dat de getraumatiseerde jongeren die bij ons binnenkomen (tussen de 14 en 

de 22) zich vaak niet kunnen uiten. Eén van de gevolgen van een trauma is dat het proces 

van het herinneren en het vergeten complexer wordt.  

Waarom is dat een probleem?  

Heel simpel gezegd, omdat ze nog geen woorden hebben gevonden om gericht hulp te 

kunnen vragen.Wie niet aan kan geven waar de wond zit, krijgt de pleister op de verkeerde 

plaats opgeplakt. Daarnaast is het verwoorden van het trauma, een belangrijk onderdeel van 

het weer “zin” geven aan de leefwereld. Het trauma moet “gerestaureerd worden” uit de 

herinneringen, om het een plaats te geven in de levensgeschiedenis.  

 

4. Kan budo volgens u ingezet worden bij alle problematiek of hulpvragen, in relatie tot 

trauma? 

Ja, dat kan absoluut. Budo zorgt voor een kader. Budo in combinatie met het 3 

stappenmodel (binnen Chu-Shin noemen we dat Save House), en daarnaast nog praktische 

begeleiding. Budo is gewoon een middel, een heel goed middel, maar het is je platform. 

Daarom kunnen we het ook gebruiken in bijvoorbeeld het bedrijfsleven.  

Kaders van de budotraining:  

Stap 1: veilige plek (creëren). Stap 2: nazorg na de training, stap 3: Pitstop of de boerderij 

plek om te verwerken. Dit 3 stappenmodel wordt gerelateerd aan de basisbehoeftes waar 

Pesso over spreekt. 

Verder is er een verschil tussen jongens en meisjes. Voor de buitenstaander ziet de training 

er precies het zelfde uit. Toch zijn er wel degelijke verschillen. De trainingen bij jongens zijn 

meer gericht op begrenzing, budo en zelfreflectie. 

Bij meisjes zijn we meer bezig met het grensoverschrijdende aspect van budo. Zelfreflectie 

heeft andere betekenis dan bij jongens. Meisjes reflecteren al meer uit zichzelf.  
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Rowan medewerkster en budolerares vertelt dat meisjes die seksueel misbruikt zijn als het 

ware uit een lichaam stappen, toch voelen ze wel. Op het moment dat ze zijn misbruikt  

schakelen ze hun ego/ontwikkeling uit (stilstand). Vaak komen we doormiddel van budo 

terecht bij het trauma. Wij zeggen dan ook altijd dat budo het voertuig is naar trauma. 

5. Hoe is het thema trauma herkenbaar in een budotraining, en wat zijn de uiterlijke 

gevolgen of resultaten daarvan in de training? 

Lastige vraag, dat kan je namelijk nooit van te voren zeggen, je weet namelijk niet wat er los 

komt bij die gasten tijdens de les. Als je ziet dat een training veel losmaakt bij iemand dan ga 

je na de training met die persoon in gesprek. Als extra gesprekken nodig zijn dat ga je met zo 

iemand een traject in. 

Belangrijk is dat je ervaring moet hebben om te kunnen zien wat er gebeurt met iemand in 

de training. Hoe reageert iemand? Wat zegt zijn lichaamstaal? Is iemand agressief of 

gespannen? Vaak zie je bij mensen met trauma dat iemand wel met zijn lichaam aanwezig is 

in de les maar met zijn gevoel/gedachten er niet bij is. Ze zijn er wel en niet. Leven in eigen 

wereldje, ze hebben als het ware een lichaam uitgeschakeld. Verder is het zo dat trauma een 

langdurig iets is, dat verwerk je niet in 1 of 2 budotrainingen. In het boekje dubbelspoor 

wordt een proces beschreven van een jonge vrouw. Deze vrouw krijgt maar liefst 9 jaar 

psychotherapie voor haar vermijdende dissociatieve hechtingspatroon. Ik als hulpverlener 

zie soms al na 3 trainingen dat iemand hechtingsprobleem heeft of is getraumatiseerd. Ik wil 

verder benadrukken dat het lichaam universeel is, het maakt niet uit in welk land van de 

wereld je geboren bent. 

6. Waarom is volgens u budo juist zo geschikt voor cliënten met traumatische ervaringen? 

Iemand die getraumatiseerd is heeft een stukje in zich wat is weggedrukt.  

Wij als Chu Shin onderscheiden ons door het lijf en het lichaam aan te spreken. Catharsis is 

een soort herbeleving. Catharsis is dat je een mens gaat terugbrengen in het gevoel en de 

plek waar ze zijn getraumatiseerd. Op zo’n moment krijg je traumatische herbeleving. Bij de 

reguliere therapie is men veelal gericht op het cognitieve stuk, zie ook het voorbeeld van die 

vrouw uit het boekje dubbelspoor.  

7. Volgens een citaat van De Jonghe e.a. (1994) in het boekje Geboren, Gebroken en 

Gedicht is het essentieel voor wat betreft het beleven van tijd bij traumatisering dat de tijd 

stil is blijven staan. 

Tijd is een begrip, wat is eigenlijk tijd? Kan jij het me uitleggen? Voorbeeld: Wanneer er iets 

traumatisch gebeurt in je leven dan staat de tijd even stil zeggen we wel eens. De ‘wereld 

om je heen draait gewoon door, de tijd is als het ware gewoon door gegaan’. Bij een 

budotraining proberen we terug te gaan naar dat stukje ‘tijd’ wat stil heeft gestaan.  
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8. Heeft u nog tips? 

Een trauma vergeet je nooit, je kunt het wel verwerken. De uitdaging is of de cliënt/persoon 

durft terug te gaan naar het gevoel. Een trauma is iets wat je nooit vergeet, het komt steeds 

weer terug (in ander kleuren). Laat je nooit wijs maken dat je trauma kan laten vergeten. 

Dubbelspoor  

Geeft u zelf met andere trainers les, of past u op andere wijze het dubbelspoor toe binnen 

de Stichting?                                                                                                                                                                                                            

Ik heb altijd les gegeven met andere trainers. Dubbelspoor, altijd 2 trainers. Ik leid nu 

mensen op, individueel, maar neem daarin het dubbelspoor wel mee. 2 aparte processen die 

elkaar wel verstevigen, maar ze hebben wel hun eigen dingen. Weet niet hoe het loopt, 

maar wel welke richting het op gaat.  

Wat zijn uw ervaringen daarmee? 

Dat het creatieve proces verstevigt. Je spreekt je gedrag en je emoties aan. Ik snap niet dat 

je als hulpverlener zou zeggen: ik kan alles alleen. Ik zou niet in me eentje alleen les willen 

geven. Heb het wel eens gedaan als sociale vaardigheid trainer, maar ik vind het helemaal 

niet fijn. 

Wat is volgens u de meerwaarde van twee trainers op de mat? 

De meerwaarde is dat 1 trainer altijd verantwoording kan dragen voor de basale training. 

Warming up, confrontatie enz. En dat je daarnaast nog de hulpverlener hebt. Je kunt je 

daarnaast specialiseren. En een goede budotrainer en een goede hulpverlener? Ik vraag 

waar je je tijd vandaan haalt? 

Waar zou volgens u binnen deze reader en opleiding in relatie met dubbelspoor aandacht 

aan gegeven moeten worden? 

Dat het niet ene systeempje is, maar een methodiek van werken. Het is geen rally met een 

bestuurder en een kaartlezen. Die 2 trainers moeten een heel vergaande relatie hebben. Als 

de 2 trainers geen echte vakmatige relatie vanuit hun hart hebben dan heb je 2 mensen die 

een kunstje opvoeren. De klant moet altijd de ruimte hebben om zijn voorkeur te hebben. Je 

kunt niet zeggen als hulpverlener zeggen: als ik trainer ben wil ik dat mensen mij 

vertrouwen. Je kunt niet voor de deelnemers spreken. Je kunt het fysiek wel opspitsen, maar 

voor de deelnemers is het gewoon 1 geheel. Dat je het proces in de gaten houdt, zodat het 

proces er eigen niet meer is. De procedure is 2 trainers, maar het proces is 1 werkend veld, 1 

training. Als hulpverlening kun je je richten op de randvoorwaarden, de thema’s maar de 

deelnemers kiezen zelf wie ze vertrouwen. Als hulpverlener moet je de boel kunnen draaien, 

een de budoman moet de randvoorwaarden voor de hulpverlening.                                                                                               
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Wat zijn volgens u basisvoorwaarden voor het parallelproces tussen de trainers? 

Dat je allebei weet waar je het over hebt. Gedegen kennis over je product en waar je heen 

wilt. Dat je als trainers contact met elkaar hebt. Allebei dezelfde bezieling. Als je als 

hulpverlener een hekel aan budo hebt dan gaat het niet werken. Acceptatie van elkaars 

vaardigheden en de bereidheid om ernaar te luisteren. Dat is als beginnende trainer heel 

moeilijk. Als budotrainer je niet laten verleiden dat je niet de stoere man bent. En ook niet 

dat de hulpverlener de slimme man is en de budoman te dom. Voorwaarde is dat je de 

individualiteit ondergeschikt maakt aan de training.   

Het elimineren van jezelf. Muga mushin. Jezelf aan de kant. 

Is een relatie tussen trainers buiten de mat nodig? Hoe kijkt u tegen deze relatie aan? 

Yalom. Er moet echt wel een echte band zijn. Je hoeft niet op dezelfde partij te stemmen, of 

hetzelfde geloof hebben. Kijk naar mij en Wim, 2 verschillende mensen dus je zult er ook wel 

naast de mat moeten zijn. Als je de tijd samen als trainers moet plannen dan is het 

parallelproces eigenlijk al verloren.  

Geeft u ook alleen les? Zo ja, wat zijn de nadelen (en voordelen) hiervan? 

Doe ik niet, want ik wil het niet. Ik geef wel workshops. Ik wil ook geen mensen opleiden die 

het alleen doen. 

Zijn er nog extra aandachtspunten die belangrijk zijn die wij in dit interview volgens u niet 

hebben besproken? 

                                                                                                                                                          

Dubbelspoor is ook een stukje voor behandeling als trauma behandeling. Scriptie. Ik probeer 

dingen eenvoudig uit te leggen, maar het is niet eenvoudig. Spoor 1 gedrag hier en nu. Spoor 

2 waardoor het gevormd is. Gaat altijd samen op. Je kunt het wel theoretisch onderbouwen, 

maar niet theoretisch uitvoeren. 

Introductie pakken. Performale disharmonie. Thema in kast. Wat als dubbelspoor er niet is. 

Wat als hersens niet samenwerken. Foto met 2 mensen die met sporen bezig zijn. Thema 

over samenwerken. Belangrijk dat dingen op elkaar aansluiten.  

Russische/Israëlische psycholoog, Ygaël. Daar heeft hij het dubbelspoor uit gehaald. 

Evalueren is aanpassen aan de situaties waarin je leeft. Adaptie van je mogelijkheden.  
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Interview 3 

Interview afstudeeropdracht Jaap Jansen en Edo van de Kraats 

Datum: 19-5-2011 

Naam geïnterviewde: Sensei Alexis Brouwer (7e dan) 

Functie: Directeur en Budolelaar van Budo Akademie Shudo Kan in Utrecht  

De budoleraar 

Hoe bent u in aanraking met budo gekomen, en wat trok u daarin aan? 

 

Tussen mijn 8e en 15e levensjaar was ik actief in het klassiek ballet. Dit was meer een wens 

van mijn ouders en ik voelde me niet echt gelukkig met hun keuze. Vanaf mijn 15e levensjaar 

heb ik de overstap gemaakt naar karate. Achteraf gezien heb ik tijdens mijn balletperiode 

geleerd om soepel te zijn. Dansen en karate hebben veel overeenkomsten. Beiden hebben te 

maken met de balans van het lichaam. 

Budo spraak mij erg aan omdat het een stoere sport was, ik wilde mee doen met de stoere 

jongens van school. Ballet was voor meisjes en toen ik zelf een sport mocht kiezen was de 

keuze snel gemaakt. 

Vanaf mijn 16e levensjaar raakte ik uit de running, dit door een groeispurt van 18 cm in een 

maand tijd. Het gevolg was dat ik in een rolstoel terecht kwam voor een poosje.  

Die periode van in een rolstoel zitten heb ik ervaren als traumatisch, ik werd veel gepest en 

dat heeft me harder en strijdlustiger gemaakt. Het was mijn drive om naar mijn herstel door 

te gaan met karate. Het vechten zit er in gedreven, niet zo zeer als agressie maar als drive en 

wilskracht om iets van mijn leven te maken. 

De vorm van budo was niet een bewuste keuze, dat is er in de loop van de jaren ingegroeid. 

Gedurende mijn loopbaan heb ik meerdere keren les gehad van Japanse krijgers. Dit was 

voor mij de aanleiding om op onderzoek te gaan naar de filosofie achter budo. Het kunnen 

begrijpen van budo is gaan leven na een bezoek aan Japan en een periode van 6 weken in 

een klooster/tempel te hebben doorgebracht.  

In Japan zelf wordt karate niet echt aangerekend als een bijzondere sport de meeste 

Japanners zien karate als een boerensport. 

Wat zijn belangrijke eigenschappen voor een budoleraar? En welke daarvan zijn 

onmisbaar? 
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Voor mij is Zheng (Boedistische leer) de eye-opener geweest naar budo. Een andere 

eigenschap is de inspiratie. Dit baseer ik op Kendo (de weg van het zwaard). Volgens het 

Kendo leef je de piek van je leeftijd, je leeft er als het ware naartoe. De verschillende soorten 

van budo vallen als een tandwiel in elkaar. 

Inzicht geven is ook een belangrijke eigenschap, bij karate is dat minder van toepassing een 

goed voorbeeld hiervan is aikido. Aikido is meer budogericht. 

Een ander eigenschap van een goede budoleraar is dat je kennis hebt van de cultuur en de 

historie van budo. Het is al het ware het gevoel, het ritme van het leven. De scherpte van de 

geest, de weg naar het goede naarmate je ouder wordt. Budo is meer dan zelfverdediging. 

Onmisbaar is voor mij om de vertaalslag te leggen van de Oosterse cultuur naar de Westerse 

cultuur. Leerlingen doen niet zo maar een sport, ik leer ze veilig en bewust om te gaan met 

de budocultuur. Belangrijk om als leerling je er mee te verbinden. 

Welke pedagogische kwaliteiten zijn volgens u belangrijk voor een budoleraar? En welke 

daarvan zijn onmisbaar?  

In mijn jonge jaren heb ik de opleiding ALO (sport en beweging) gedaan. Ik geef naast 

budolessen ook nog fysiotherapie. In de budolessen is het van belang dat leerlingen zich 

veilig en geaccepteerd voelen (basisbehoeften). Als leerlingen agressief gedrag vertonen ga 

ik met ze in gesprek en leg ik ze regels van budo uit. Het aanspreken op wat ik zie bij 

leerlingen tijdens de lessen is soms een brug naar trauma. Hierin ben ik echter niet 

gespecialiseerd. Dat is dus het verschil met Chu-Shin. Ik vind budo wel een uitstekend middel 

voor traumaverwerking.  

De pedagogische kwaliteit is om ingang te vinden bij de leerlingen en de leraren. 

Concentreren op wie je zelf bent, ken je jezelf? Durf je naar jezelf te kijken? Wat zegt je 

lichaam over je emoties en hoe stel je jezelf op tijdens de les? Ik verwijs opnieuw naar 

Zheng, kenmerk van Zheng is doorzetten. 

Wat is volgens u het profiel van een ‘perfecte’ budoleraar? 

Bestaan die dan? Een lastige vraag hoor. Fysiek sterk zijn. (Alexis denkt lang na). Ik leer elke 

dag weer nieuwe dingen. Geestelijk en fysiek lenig blijven, het trainen van geest en lichaam 

vind ik belangrijk. Hoe kijk je naar mensen? Zie je mogelijkheden? Welke ruimte heb je zelf 

als budoleraar? Je kunt iemand niet verder helpen als jezelf nog niet zover bent. 

Als budotrainer moet je niet weglopen voor de problemen, je bent een strijder. 

Ik zal jullie een praktijk voorbeeld geven:“op een dag ontmoette ik in het ziekenhuis waar ik 

fysiotherapie geef een buschauffeur, hij wilde graag worden afgekeurd zodat hij niet meer 

hoefde te werken, naast deze buschauffeur lag een jongeman met een dwarslaesie. Deze 

jongeman hield heel erg veel van boogschieten. Hij zette alles op alles om dit weer te 
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kunnen beoefenen.Beide mannen lagen regelmatig met elkaar in de clinch, de 1 wilde juist 

‘leven’ en de ander was liever lui. De jongeman werd jaren later Nederlands kampioen 

boogschutter voor mensen met een beperking.”Wil je als leraar of leerling de weg van de 

krijger/strijder gaan? Als je als leraar de strijdt aangaat dan ben je een goede budoleraar. 

Wat houdt de weg van de krijger voor u persoonlijk in? 

Je moet beseffen dat je de moeilijke weg moet begaan. Als het ware de confrontatie met 

jezelf aangaan is mijn mening. 

De budoles 

 

Veel hulpverleners zijn afwijzend naar vechtsporten (waaronder budo), het zou alleen 

maar meer agressie oproepen bij de cliënten? Wat is u mening? 

Deze gedachte begrijp ik wel, maar ik vindt dit doodzonde. Agressie is een heel gezond 

woord. Alleen is de woordkeuze verkeerd, dit is iets taalkundigs. De vraag is, hoe begeleid je 

agressie, te veel is namelijk niet goed. Het moet binnen de kaders blijven. Agressie moet 

soms getemperd worden of juist worden aangewakkerd om iets los te maken bij een mens. 

Zolang je het kan reguleren is het prima. Als het gewelddadig wordt is het fout. Budo is een 

prachtig hulpmiddel in de hulpverlening, maar past vaak niet in ons Westers denken en 

wordt meteen geassocieerd met geweld.  

Wat houdt voor u Budo in, naast de fysieke trainingen? 

Het mentale respect, het is de brug naar psychologie. Ik denk dan aan lichaamsgerichte 

therapieën, ik leg de relatie naar de bio-energetica, deze therapie spreekt over hoe 

spanningen kunnen geblokkeerd raken in diverse plaatsen in het lichaam, zoals in de rug of 

in de nek. Uiteindelijk leiden dergelijke spanningen tot een negatief lichaamsgevoel, minder 

beweeglijkheid, een moeizame ademhaling en een verstoorde lichamelijke energiestroom. 

Ook kunnen er spanningen in het lichaam en in sociale relaties ontstaan, en kan de 

stemming, vitaliteit, levenslust en het zelfvertrouwen negatief worden beïnvloed). 

Binnen het kader van de SPH opleiding zou je dit kunnen vergelijken met MAM (muzisch 

agogische methodiek). 

Hoe kan een budoles volgens u verder gaan dan de fysieke training? 

Fysiek en mentaal is er een verschil. Je dient gebruik te maken met de verschillende vormen 

die er zijn in de les. 
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De betekenis van Bu in Budo is ook het hulpmiddel om chaos te bestrijden. Herkent u dat? 

Waarin kunt u dit concreet in herleiden? 

Herkenning is weer een stap verder denk ik. Bu is de krijger, waar zit de krijger in jou? Er zijn 

vele wegen om iemand een krijger te laten zijn. 

“De eigenwaarde van de mens wordt verhoogd als hij het gevoel heeft erbij te horen. In ieder 

mens zit een krijgertje. In deze tijd van steeds voorruitschrijdende wetenschap en 

mechanisatie bestaat er een behoefte om door gebruik te maken van de budo filosofie, 

zichzelf te herontdekken, een behoefte om met behulp van budotraining menselijke 

vervreemding tegen te gaan.”                                                                               

Herkent u zich in deze opvatting van Hideo Maramatsu uit zijn boek Budo – Grondslagen 

en achtergronden? Zo ja, waarom, of wat herkent u? 

Ja zeker, daar herken ik me helemaal in. Goede vraag trouwens.  

Vervreemding is actueel onderwerp, ik leer mijn leerlingen om zichzelf open te stellen voor 

elkaar. Doormiddel van de trainingen probeer ik door barrières heen te breken (contact 

maken). Vervreemding is ook zichtbaar in het gedrag van leerlingen. 

Vervreemding staat voor mij gelijk aan angst. Budo is juist gericht om deze angsten te 

overwinnen, het is een middel dat juist gericht is op de relatie. Budo is een prachtig middel 

om vervreemding tegen te gaan. Dit is ook terug te zien in de lessen. Concreet: fysiek ga je je 

sterker voelen, hierdoor groeit de relatie naar de ander. Budo biedt veiligheid. Angst kan ook 

iets gezonds zijn. Angst gezien van uit trauma ligt weer heel anders. 

Wat is volgens u de kracht van budo in de hulpverlening? 

De insteek zit volgens mij in het doorzetten van de krijger en het losmaken van de krijger. De 

huidige psychotherapie is een ratjetoe van cognitieve trainingen. De hulpverlening mist het 

stukje lichaamstherapie, budo zou een perfect hulpmiddel zijn in de therapieën. De kracht 

van budo is het gevoel, het gevoel de zin in jezelf weer op te roepen. Mee te tellen in deze 

wereld. Het niveau van de ander, heel direct antwoorden. Relatie en eerlijkheid zijn ook erg 

belangrijk. 

Beoefening van budo leidde tot een innerlijke persoonlijke vrede bij de samoerais vroeger. 

Hoe speelt dit volgens u een rol voor trainers binnen de stichting Chu Shin? En hoe speelt 

dit voor u zelf een rol? 

Als ik aan mezelf denk dan denk ik ook aan innerlijke vrede. Ik probeer te leven vanuit die 

innerlijke vrede. Persoonlijk heb ik ook een hekel aan ruzie maken. Ik loop niet weg voor een 

conflict maar als ik het kan stoppen dan zal dat zeker doen. Innerlijke vrede heeft voor mij 
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ook te maken met controle naar buiten toe, je zelf niet afzonderen van de maatschappij 

maar juist te zoeken naar het goede. 

“Om deze michi (de weg) te kunnen verklaren moet hij die eerst zelf begrijpen en daaruit 

volgt dat een echte budo-leraar altijd plezier heeft in zijn werk. Hij begrijpt helemaal waar hij 

het over heeft en is daarom in staat op een eerlijke manier en recht uit het hart les te geven. 

Hij moet steeds in staat zijn emoties te beheersen”. 

Kan een leerling-trainer het levend leren en dus ook les geven, combineren met de 

bovenstaande tekst uit Budo – Grondslagen en achtergronden? En waarom wel of niet? 

                  

Ja, de zin klopt zoals het er staat. Een goede budoleraar moet kunnen luisteren en zijn 

emoties kunnen beheersen. Sommige leerlingen hebben we de wil om budoleraar te worden 

maar missen de budotechnieken. Verder is het zo dat bepaalde blessures een belemmering 

kunnen zijn. 

“Het kan niet dikwijls genoeg herhaald worden dat budo niet ophoudt met een voldoende 

fysische 'imput', dat wil zeggen fysische training. Nee, budo begint pas met het bereiken van 

een innerlijke 'geladen' harmonie, wat we concentratie zouden kunnen noemen.(Hideo 

Maramatsu – Grondslagen en achtergronden.”  

Hoe zorgt u in een training dat de ‘geladen’ harmonie of concentratie met deze doelgroep 

bereikt wordt? Welke factoren zijn daar voor nodig, en welke rol speelt de leraar daarin? 

                                                                                                                                                           

Lastige vraag, per doelgroep verschillend. Dit is iets wat ik als leraar niet elke les bewust doe. 

Factoren zijn dat er vertrouwen en veiligheid heerst in een groep. Dat kan alleen bij 

leerlingen die langere tijd samen hebben getraind. De volgorde is ook van belang, niet alleen 

fysiek maar ook het thema van de les. Verder is het zo dat je concentratie niet kan 

afdwingen. 
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Interview 4: 

Interview afstudeeropdracht Jaap Jansen en Edo van de Kraats 

Datum: 16-5-2011 

Naam geïnterviewde: Rowan van Kampen 

Functie: Girl Power meiden trainer,  hoofd meidenwerk onder supervisie van Jan en Wim. 

Trauma  

 

Kan budo volgens u ingezet worden bij alle problematiek of hulpvragen, of is dit alleen 

voor bepaalde hulpvragen of problematieken? 

Als je komt voor traumaverwerking, agressieregulatie, sociale vaardigheid, weerbaarheid 

dan kun je daar budo voor gebruiken. Voor het innerlijke stukje kun je met budo veel 

inzichtelijk maken. 

Hoe is het thema trauma herkenbaar in een budoles, en wat zijn de uiterlijke gevolgen of 

resultaten daarvan in de training? 

Als je het hebt over trauma vanuit geweld, verkrachting, of aanranding dan heb je de 

uiterlijke gevolgen zoals de blik in de ogen die star wordt, en het lichaam dat stijf wordt. 

Gevolg is dan dat ze dissociëren, overspoelt worden met emoties, wat intern en extern kan 

gebeuren. 

Waarom is volgens u budo juist zo geschikt voor cliënten met traumatische ervaringen 

Omdat je ze terugbrengt naar de traumatische ervaring. In de les is het zo dat je eerst 

contact hebt met mensen, vervolgens breng je ze naar de traumatische ervaring, en daarna 

vanuit de relatie kun je ze weer van binnenuit opbouwen, door zelfvertrouwen vergroten, 

door te leren praten, en weerbaarheid vergroten. 

De budotrainer 

Hoe bent u in aanraking met budo gekomen, en wat trok u daarin aan? 

Doordat ik zelf cliënt was. Toentertijd was het stoer, vechten geeft je een sterk gevoel. 

Wat zijn belangrijke eigenschappen voor een budoleraar? En welke daarvan zijn 

onmisbaar? 

 

Dat je leerbaar bent. Eerlijk. Eigenwijs. En je moet ondoorgrond kunnen luisteren. Je zult als 

budoleraar ook veel op moeten geven. Strak leven en daardoor het goede voorbeeld geven. 

Je bent een continue spiegel. 
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Welke pedagogische kwaliteiten zijn volgens u belangrijk voor een budotrainer? En welke 

daarvan zijn onmisbaar? 

Dat je liefde hebt voor je deelnemers. Dat je continue een spiegel bent. Stevig in je schoenen 

staan omdat je veel weerstand krijgt. Je moet ze aanspreken, maar wel in balans met de 

liefde die je ze geeft.  

Wat is volgens u het profiel van een ‘perfecte’ budotrainer? 

Er is geen perfect profiel, maar er zijn wel een aantal dingen die je moet kunnen. 

Wat houdt de weg van de krijger voor u persoonlijk in? 

Dat ik vanuit mijn onvermogen, mijn vermogen heb gemaakt. 

De budoles 

 

Veel hulpverleners zijn afwijzend naar vechtsporten (waaronder budo), het zou alleen 

maar meer agressie oproepen bij de cliënten? Wat is u mening? 

Dat ligt eraan hoe jouw budoles is. Als jij je deelnemers goed begrenst, en hun aanwijzingen 

geeft, en hun ermee om leert gaan, dan worden ze niet agressiever, maar rustiger. 

Wat houdt voor u Budo in, naast de fysieke trainingen? 

De inhoud, de thema’s. 

Hoe kan een budoles volgens u verder gaan dan de fysieke training? 

Opnieuw door de thema’s. Door moeilijke dingen, makkelijk bespreekbaar te maken. 

De betekenis van Bu in Budo is ook het hulpmiddel om angst en onrust te verminderen. 

Herkent u dat? Waarin kunt u dit concreet herleiden? 

Ik heb daar een thema over geschreven. Om de basisdingen van het budo goed onder 

controle te krijgen, zoals respect, luisteren, concentratie, doorzettingsvermogen, en 

zelfredzaamheid. Het is een middel, want budo betekend eigenlijk een hulpmiddel om 

wanorde en chaos te onderdrukken. Vergeet de chaos en de wanorde en onthoudt het 

hulpmiddel.  

 

“In deze tijd van steeds voorruitschrijdende wetenschap en mechanisatie bestaat er een 

behoefte om door gebruik te maken van de budo filosofie, zichzelf te herontdekken, een 

behoefte om met behulp van budotraining menselijke vervreemding tegen te gaan.” 

Herkent u zich in deze opvatting van Hideo Maramatsu uit zijn boek Budo – Grondslagen 

en achtergronden? Zo ja, waarom, of wat herkent u? 
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Ik herken het wel, omdat wat je ook doet, het is opbouwend bedoelt. Je probeert de 

innerlijke eigenwaarde van mensen te herstellen. 

De Chu Shin budoles 

Wat is volgens u de kracht van budo in de hulpverlening? 

Dat soms lichaamsgericht werken meer zegt dan 6 uur praten. 

Beoefening van budo leidde tot een innerlijke persoonlijke vrede bij de samoerai's 

vroeger. Hoe speelt dit volgens u een rol voor trainers binnen de stichting Chu Shin? En 

hoe speelt dit voor u zelf een rol? 

Omdat je vanuit de chaos en de wanorde die er is, rust krijgt. Moeilijk uit te leggen zonder 

vaag te zijn. Het gaat niet om het budo, het is meer. Je hebt meer nodig dan alleen budo, de 

hulpverlening daarin is heel belangrijk. Het stukje erkenning is daarin heel belangrijk. Dat je 

de moeite waard bent. 

“Om deze michi (de weg) te kunnen verklaren moet hij die eerst zelf begrijpen en daaruit 

volgt dat een echte budo-leraar altijd plezier heeft in zijn werk. Hij gerijpt helemaal waar hij 

het over heeft en is daarom in staat op een eerlijke manier en recht uit het hart les te geven. 

Hij moet steeds in staat zijn zijn emoties te beheersen.” 

Kan een leerling-trainer het levend leren en dus ook les geven, combineren met de 

bovenstaande tekst uit Budo – Grondslagen en achtergronden? En waarom wel of niet? 

Ja als er goede supervisie op is kan het wel. Je bent nooit perfect, maar het kan. Als ik vanuit 

mijzelf kijk, dan denk ik ja, maar je moet wel een goede supervisor hebben. Iemand die je 

goed ondersteunen kan, coachen kan, die jou begrijpt, en die je goed kan helpen om je 

emoties, en de blokkades daarbij te ordenen. Belangrijk daarbij is een goede therapeutische 

relatie. 

“Het kan niet dikwijls genoeg herhaald worden dat budo niet ophoudt met een voldoende 

fysische 'input', dat wil zeggen fysische training. Nee, budo begint pas met het bereiken van 

een innerlijke 'geladen' harmonie, wat we concentratie zouden kunnen noemen.(Hideo 

Maramatsu – Grondslagen en achtergronden)” 

 

Hoe zorg je in een training dat de ‘geladen’ haronie of concentratie met deze doelgroep 

bereikt wordt? Welke factoren zijn daar voor nodig, en welke rol speelt de leraar daarin? 

Ik zorg dat ik ze strak hou. De ene zal heel erg dissociëren, en dan maak ik ze even wakker 

met een duwtje, de andere is heel opgefokt, en die laat ik ontladen. Als het goed is heb je 

daarna een vrij stabiele groep. 
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Dubbelspoor 

 

Geeft u zelf met andere trainers les? 

Alleen met assistent trainers. Zij doen dan het fysieke gedeelte, en ik combineer budo met 

hulpverlening. De hulpverleningsopdrachten zoals aangeven van je grenzen doe ik. 

Wat zijn uw ervaringen daarmee? 

Over het algemeen goed, als ze zich leerbaar en aanspreekbaar opstellen. 

Wat is volgens u de meerwaarde van twee trainers op de mat? 

Dat je altijd kwaliteitscontrole hebt. Dat als er een incident is je altijd op de groep kunt 

blijven, dat je elkaar kunt reflecteren. (Scriptie) 

Waar zou volgens u binnen deze reader en opleiding in relatie met dubbelspoor aandacht 

aan gegeven moeten worden? 

Lees het boek Dubbelspoor. Het gaat om communiceren. Dingen samen doen, en er lopen 

altijd meerdere processen tegelijk. 

Wat zijn volgens u basisvoorwaarden voor het parallelproces tussen de trainers? 

Zie hierboven. 

Is een relatie tussen trainers buiten de mat nodig? Hoe kijkt u tegen deze relatie aan? 

Ja dat denk ik wel. Ik denk dat het een goede basis moet zijn. Je hoeft niet direct vrienden te 

worden maar je moet wel een goede werk en therapeutische verbinding hebben. 

Geeft u ook alleen les? Zo ja, wat zijn de nadelen (en voordelen) hiervan? 

Ik heb een tijdje alleen les gegeven, en dat is gewoon te zwaar. 
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Interview 5: 

Datum: 11-5-2011 

Edo van de Kraats 

Naam geïnterviewde: Seref Dogu 

Functie: Kickbokstrainer Jongerenwerk Barneveld 

De budotrainer 

 

Hoe bent u in aanraking met budo gekomen, en wat trok u daarin aan? 

Ik ben begonnen 1982, in Veenendaal met Kung Fu, maar dat was een beetje te ver, en te 

macho. Toen was ik bij een open dag met kickboksen in Barneveld, en vanaf die dag ben ik 

gaan kickboksen. Het was toen een trend, en erg populair, iedereen had het er over. 

Hartstikke mooi. 

Wat zijn belangrijke eigenschappen voor een budoleraar? En welke daarvan zijn 

onmisbaar? 

Goede vaardigheid, en kennis van de sport. Ervaring, goede voorbeeld zijn. 

Welke pedagogische kwaliteiten zijn volgens u belangrijk voor een budotrainer? En welke 

daarvan zijn onmisbaar? 

Ik ga hun eerst een voorbeeld geven. Veel spelvorm. Lage drempelwaarde.  

Wat is volgens u het profiel van een ‘perfecte’ budotrainer? 

Ja, iemand die weet wat hij doet, en goed begeleid. Die veel kennis in huis heeft. Hij mag 

best fouten maken als hij maar volledige toewijding heeft. 

Wat houdt de weg van de krijger voor u persoonlijk in? 

Mijn doel was om goed te presteren. Zorgen dat ik op het goede pad blijft. 

De budotraining 

 

Veel hulpverleners zijn afwijzend naar vechtsporten (waaronder budo), het zou alleen 

maar meer agressie oproepen bij de cliënten? Wat is u mening? 

Juist niet. Als je een goede dosering in je les geeft. Mensen die vechtsport beoefenen, die 

zijn zelf ververzekerd van zichzelf. Zij respecteren zichzelf meer en daardoor de ander ook. 
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Wat houdt voor u Budo in, naast de fysieke trainingen? 

Het zorgt voor rust in je geest. Je wordt bewuster van wat je doet. Toen ik 18 jaar was kon ik 

dingen veel beter zien omdat ik sterk in mijn schoenen stond door de sport. Met vechtsport 

wordt je eerder volwassen geestelijk, maar wel onder goede begeleiding. 

Hoe kan een budoles volgens u verder gaan dan de fysieke training? 

Doorzettingsvermogen, vaardigheid, respect, een goed karakter, discipline. Dat moet in je les 

aanwezig zijn. En plezier moet aanwezig zijn. In eerste instantie moeten mensen het leuk 

vinden. Het moet niet om rammen gaan. 

De betekenis van Bu in Budo is ook het hulpmiddel om angst en onrust te verminderen. 

Herkent u dat? Waarin kunt u dit concreet in herleiden? 

Ik zie dat in de lessen. Ik pak dat stukje ook op in de les. Ik zorg ervoor dat mensen elkaar 

vertrouwen in de les. Oogcontact maken, en in het begin even kennis maken zodat er rust 

aanwezig is. 

“In deze tijd van steeds voorruitschrijdende wetenschap en mechanisatie bestaat er een 

behoefte om door gebruik te maken van de budo filosofie, zichzelf te herontdekken, een 

behoefte om met behulp van budotraining menselijke vervreemding tegen te gaan.” 

Herkent u zich in deze opvatting van Hideo Maramatsu uit zijn boek Budo – Grondslagen 

en achtergronden? Zo ja, waarom, of wat herkent u? 

Ja klopt,mensen komen in de lessen meer in contact met zichzelf en anderen en komen 

daardoor dichter bij zichzelf. 

 

 


